
 انًهخص

تتكىٌ انزصانت يٍ خًضت فصىل خصص انفصم الاول نهتطىر انتارٌخً نشىارع يذٌُت انبصزة    

ط اصتؼًالاث الارض بُظى انًؼهىياث انجغزافٍت. ايا انفصم وتطىر اػذاد انضٍاراث، واػذاد خزائ

انثاًَ فقذ خصص نذراصت انؼىايم انًؤثزة ػهى اصتؼًال الارض نهشىارع انطبٍؼٍت يُها وانبشزٌت. 

وبانُضبت نهفصم انثانث فقذ تى انتزكٍز فٍه ػهى اصتؼًالاث انشىارع واًَاط وتصٍُف شبكت انشىارع 

اصتخذاو بؼط انًؤشزاث الاونٍت نتقٍٍى كفاءة شبكت انشىارع. فً حٍٍ فً يُطقت انذراصت، وكذنك 

خصص انفصم انزابغ نقٍاس كثافت حزكت انضٍاراث ػهى يُافذ انًذٌُت وشىارػها انزئٍضت وكذنك 

نخزٌطت انزيٍ انًتضاوي. ايا انفصم انخايش فقذ خصص نبؼط انًتغٍزاث انًؤثزة ػهى شبكت 

وتحهٍم انؼلاقت بٍٍ تهك انًتغٍزاث باصتخذاو بؼط انطزق  انشىارع ونهتىقؼاث انًضتقبهٍت،

 الاحصائٍت.

Abstract 

     This study consisted of five chapters ; the first one is dedicated to 

study developing streets and streets net, the growth in numbers of 

auto Mobiles in basrah city , preparing maps and urban usages using 

GIS.  

While the second chapter it is focuses on the natural and human-

made factors and their effect on the usage of the ground of streets 

and streets s for vehicle transportation.  

third chapter, argues usages of ground for streets and bridges and 

the real situation of that usage pertaining the streets and streets 

utilities and using elementary Index factors to evaluate the efficiency 

of the whole streets net in general.  

The Fourth chapter argues the density of auto Mobile traffic on the 

inletts, streets and main streets of Basrah city and also 

ISOCHRONAL map.  

The Fifth chapter is allocated to argue some variables effect on the 

streets, future expectations, analyzing the relationship among these 

variables and their length using some statistical means. 


